
 

 

Zápis z jednání 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina č. 3/2018 

konaného dne 10. 9. 2018 
 

Přítomni: 

1. Jiří Uchytil 7. Miroslav Dibelka 

2. Jiří Svoboda 8. Blanka Veletová 

3. Josef Matějek 9. Jaroslav Poborský 

4. Pavel Švec (místopředseda) 10. Jindřich Pospíchal 

5. Pavel Nožička 11. Jaroslav Kolařík 

6. Josef Kott 12. Jan Veleba (předseda) 

 
Nepřítomni (omluveni): 

1. Zdeněk Chlád 3. Jan Mácha 

2. Pavel Vencovský 4. Jitka Merunková (tajemník) 

 
Hosté: 

1. Martin Hyský (člen rady kraje) 4. Jiří Bartoš (OŽPZ) 

2. Eva Horná (OŽPZ) 5. Lenka Vondrová (OŽPZ) 

3. Jindřich Pospíchal (ZS ČR)  

 
Program: 

1. Zahájení 

2. Řešení problematiky lesního hospodářství a myslivosti v Kraji Vysočina 

3. Informace o výsledcích žní 2018 

4. Diskuse a různé 

5. Závěr 

 
1. Zahájení 
Jan Veleba, předseda Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina, přivítal všechny přítomné  
a hosty a zahájil jednání. Dle počtu přítomných členů konstatoval, že je komise 
usnášeníschopná. Přednesl návrh programu jednání, který byl všemi přítomnými členy schválen. 
K zápisu z minulého zasedání nebyly vzneseny žádné připomínky. 
 
Jan Veleba informoval o setkání s ministrem zemědělství, které se uskutečnilo dne 6. 9. 2018 na 
Krajském úřadě Kraje Vysočina. 
 
 
2. Řešení problematiky lesního hospodářství a myslivosti v Kraji Vysočina 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Problematika kůrovce v Kraji Vysočina 
Martin Hyský uvedl, že Kraj Vysočina od roku 2016 prostřednictvím Jiřího Bartoše upozorňuje na 
poradách s Ministerstvem zemědělství ČR na problematiku s kůrovcem a na hrozby plynoucí 
z jeho rozšíření. Z podnětu Lesů České republiky, s. p., se na jaře začal scházet krajský 
kalamitní štáb. Aktivita byla postupně rozšířena i na další kraje v rámci ČR. Kalamitní štáb byl 
doplněn o zástupce za sdružení soukromých a obecních lesů a lesní ochranné služby. V srpnu 
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2018 proběhlo mimořádné jednání kalamitního štábu, které si kladlo za cíl zmapovat současnou 
situaci a navrhnout řešení jak z pohledu soukromých a obecních vlastníků, Lesů České 
republiky, s. p., veřejné správy, a dřevozpracujícího průmyslu. Zpracované body byly zaslány 
jménem hejtmana kraje Jiřího Běhounka ministru zemědělství. Na základě tohoto se konalo na 
krajském úřadě dne 6. 9. 2019 jednání za účasti pana ministra. Na jednání byly předneseny 
návrhy na řešení ze strany jednotlivých účastníků, ke kterým byla vedena s panem ministrem  
a dalšími přítomnými diskuze. I pro příští rok počítáme s dotacemi do lesů, finanční prostředky 
jsou navrhovány jak do Fondu Vysočiny, tak i do kapitoly Zemědělství. 
 
Jiří Bartoš podrobně okomentoval podkladový materiál: 
Kůrovcová kalamita 
Z důvodu dlouhodobě přetrvávajícího charakteru počasí (velký nedostatek srážek, vysoké 
teploty) se radikálně snížila přirozená obranyschopnost zejména jehličnatých lesních porostů. 
V našem kraji je pak nejvíce zastoupenou dřevinou smrk ztepilý (70%). Souběhem těchto 
okolností jsou vytvořeny ideální podmínky pro gradaci podkorního hmyzu, a to zejména kůrovců. 
V současné době již prakticky v celém Kraji Vysočina neexistuje území, kde by kůrovec nebyl 
problémem. Nejvíce zasaženým územím je celý okres Třebíč, dále pak území obcí s rozšířenou 
působností Jihlava, Telč, Velké Meziříčí a Havlíčkův Brod. Zpracování obrovského množství 
kůrovcové hmoty pak naráží na problémy s odbytem, na nedostatek pracovníků v lesním 
hospodářství a v důsledku přebytku této hmoty došlo ke skokovému snížení jejího zpeněžení. 
V blízké budoucnosti pak lesní hospodářství čekají možná ještě složitější úkoly, a to bude 
obnova rozsáhlých holin po kůrovcových těžbách. Zde se jako nejpalčivější problémy jeví opět 
nedostatek pracovníků, nedostatek vhodného sadebního materiálu a velká finanční náročnost 
(nárůst cen sadebního materiálu, nárůst nákladů na zalesnění, opakované zalesňování apod.). 
Velké odlesněné plochy budou mít nepříznivý dopad na vodní režim v krajině a na mikroklima.  
 
Činnosti Kraje Vysočina ve věci kůrovcové kalamity: 

- medializování problematiky kůrovcového nebezpečí; 
- intenzivní komunikace s Ministerstvem zemědělství (problém již přesáhl možnosti kraje): 

o dopisy Kraje Vysočina adresované Mgr. Patriku Mlynářovi, náměstku pro řízení 
sekce LH; 

o dopis hejtmana kraje Jiřího Běhounka ministru zemědělství s popisem problému 
kůrovcové kalamity v našem kraji a žádost o okamžitou pomoc státu, a to celkem 
v 19 bodech (např. urychlení vízové politiky pro zahraniční pracovníky, zajištění 
celých harwestorových uzlů ze zahraničí, využití dřeva v energetice, zajištění 
výkonných odkorňovačů, zajištění odbytu i pro nestátní sektor, atd.).  

- realizace porad pro pracovníky SSL PO III zaměřené na problematiku ochrany lesa; 
- na poradách s tajemníky PO III opětovné zdůrazňování potřeby věnovat při výkonu státní 

správy lesů zvýšenou pozornost ochraně lesa; 
- opětovná příprava semináře pro vlastníky lesů, odborné lesní hospodáře a odbornou 

veřejnost zaměřeného mimo jiné i na problematiku kůrovcové kalamity v našem kraji; 
- rekognoskační lety; 
- Zastupitelstvem Kraje Vysočina byly přijaty nové Zásady pro poskytování dotací na 

hospodaření v lesích, jejichž cílem je zvýšení stability lesa, podpora biodiverzity  
a snížení ohrožení lesa kůrovci; 

- spolupráce ve věci mokrých a suchých skladů; 
- spolupráce s Lesy České republiky, s. p. ve sběru osiva; 
- aktivní podílení se na činnosti tzv. kalamitních štábů. 

 
S ohledem na současnou situaci v lesích a také na budoucí problémy s jejich obnovou lze reálně 
předpokládat zásadní nárůst činnosti na úseku lesního hospodářství na Krajském úřadu Kraje 
Vysočina i na obcích s rozšířenou působností (nárůst správní činnosti – změny lesních 
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hospodářských plánů, příspěvků na hospodaření v lesích, dozorové, kontrolní a metodické 
činnosti, atd.). 
 
V následné diskusi se členové komise v souvislosti s kůrovcovou kalamitou vyjádřili zejména 
k legislativě, vyčlenění finančních prostředků na pomoc menším vlastníkům, možnosti využití 
části dřevní hmoty pro energetické účely a obecně o přístupu k celé této problematice. 
 
Na jednání se dostavil člen komise Pavel Nožička. 
 
Martin Hyský předložil členům komise podnět na uspořádání výjezdního zasedání do 
Výzkumného ústavu bramborářského Havlíčkův Brod dne 3. 12. 2018. Všichni přítomní členové 
s návrhem na uspořádání výjezdního zasedání vyjádřili hlasováním souhlasné stanovisko. 
 
Z následného jednání se omluvil člen rady kraje Martin Hyský. 
 
Dotace v lesním hospodářství – Zásady č.8/18 
Krajský úřad Kraje Vysočina pořádal 5 seminářů zaměřených především na problematiku 
nových dotací v lesním hospodářství podle „Zásad Zastupitelstva Kraje Vysočina pro 
poskytování dotací na hospodaření v lesích“. Zásady č.8/18 jsou zpracovány ve spolupráci 
s Odborem regionálního rozvoje s upravenými formuláři, které jsou navrženy ve Fondu 
Vysočiny, ale pro vlastníky lesů (středního a seniorského věku) velice obtížné pro vyplňování. 
Semináře se uskutečnily v bývalých okresních městech a byly určeny pro vlastníky, pachtýře, 
nájemce lesů, státní správu lesů a odborné lesní hospodáře a sloužily k metodickému vysvětlení 
dotační politiky Kraje Vysočina a k informační kampani činností, které realizuje Kraj Vysočina 
v období kůrovcové kalamity. Nadále Krajský úřad Kraje Vysočina, OŽPZ administruje dotace na 
hospodaření v lesích podle nařízení vlády č.30/2014 Sb. 
 
Eva Horná se na základě dotazu Jiřího Svobody vyjádřila ke změnám dotační politiky kraje. 
 
Příspěvky do myslivosti 
Příspěvky na vybrané myslivecké činnosti jsou poskytovány podle Nařízení vlády č. 30/2014 Sb. 
Podacím místem je krajský úřad, který zároveň zajišťuje administraci těchto příspěvků. 
Příspěvky jsou poskytovány jednak uživatelům honiteb, vlastníkům loveckých psů národních 
plemen na jejich chov a výcvik a vlastníkům loveckých dravců opět na jejich chov a výcvik. 

 
Environmentální vzdělávání, výchova a osvěta 
Oddělení lesního hospodářství a myslivosti také v tomto roce připravilo v souvislosti s Týdnem 
lesů již tradiční výstavu tentokráte zaměřenou na problematiku myslivosti. Výstava umístěná  
v přízemí budovy B krajského úřadu před kongresovým sálem byla součástí společné výstavy  
i za oblast vodního hospodářství a zemědělství. Tato výstava je putovní a je možné si ji zapůjčit. 
Kraj Vysočina také realizuje akce lesní pedagogiky, jejímž cílem je přiblížit veřejnosti lesní 
hospodářství, les jako naše národní bohatství a vysvětlit všechny souvislosti. Oddělení lesního 
hospodářství a myslivosti se podílelo na akcích lesní pedagogiky města Žďáru nad Sázavou, 
LDO Přibyslav, Nadace dřevo pro život a LD Chraňbož. Samostatnou akci pak připravilo pro 
Domov důchodců Mitrov. Dále oddělení zajištovalo i stanoviště při akci „Zlatý list“ zaměřené na 
EVVO v rámci spolupráce s ekocentrem Chaloupky Baliny. 
 
Pachové ohradníky  
V roce 2010 se podařilo navázat spolupráci s Nadací pojišťovny Generali na pilotním projektu 
Pachové ohradníky 2010. Spolupráce pokračuje nepřetržitě až do současné doby. V roce 2018 
byl za finanční spoluúčasti nadace pojišťovny Generali a Kraje Vysočina navýšen počet 
ošetřených úseků pachovými ohradníky na celkovou délku 150 km komunikací.  
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Výkup spodních čelistí prasete divokého 
Početní stavy prasete divokého dlouhodobě narůstají a tím se zvyšují i škody způsobené touto 
zvěří. Navíc se v České republice (na Zlínsku) objevil africký mor prasat. Z těchto důvodů Kraj 
Vysočina pokračuje v projektu a i nadále má zájem shromažďovat a vykupovat příslušné 
spodních čelistí prasete divokého. Tímto způsobem tak podporovat lov prasete divokého 
v příslušných věkových kategoriích, snižovat škody zvěře na zemědělských plodinách a lesních 
porostech a pokračovat ve výzkumném projektu s Českou univerzitou Praha.  
 
Usnesení 004/03/2018/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
bere na vědomí 
informace o činnosti Kraje Vysočina v oblasti lesního hospodářství a myslivosti; 
doporučuje 
radě kraje podporovat i v dalších letech poskytování příspěvků v oblasti lesního hospodářství  
a opatření v oblasti myslivosti; 
doporučuje  
využít část dřevní hmoty pro energetické účely. 
Usnesení bylo přijato 12 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
Usnesení 005/03/2018/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
doporučuje  
radě kraje pokračovat ve stávajícím způsobu poskytování příspěvků do lesů samostatně, 
nezačlenit jej pod program Fond Vysočina, jako reakci na mimořádný stav v lesním 
hospodářství. 
Usnesení bylo přijato 12 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
3. Informace o výsledcích žní 2018 
Jan Veleba okomentoval tabulku (poskytnutou Krajskou agrární komorou Kraje Vysočina)  
s výslednými údaji sklizně obilovin a řepky v Kraji Vysočina  k 13. 8. 2018.  
 
Úkol: Rozeslat členům zemědělské komise tabulku s výslednými údaji sklizně obilovin a řepky 
k 13. 8. 2018. 
 
 
4. Diskuse a různé 
Termín příštího zasedání komise byl stanoven na pondělí 3. prosince 2018, od 15.00 hodin. 
Toto jednání bude koncipováno jako výjezdní do Výzkumného ústavu bramborářského 
Havlíčkův Brod. 
 
 
5. Závěr 
Závěrem předseda poděkoval všem přítomným za aktivní účast a ukončil zasedání. 
 
 
Ing. Jan Veleba 
předseda Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
 
Zpracovala a zapsala Lenka Matysová dne 16. 9. 2018. 


